



Erich Fromm Glossary – Grundbegriffe Erich Fromms

Any kind of commercial use of the texts requires written permission from Erich Fromm's Literary Rights Administrator and, as a rule, also from the publisher holding the rights for the title in question.

aggression, kinds of -

We must distinguish in man *two entirely different kinds of aggression*. The first, which he shares with all animals, is a phylogenetically programmed impulse to attack (or to flee) when vital interests are threatened. This *defensive*, „benign“ aggression is in the service of the survival of the individual and the species, is biologically adaptive, and ceases when the threat has ceased to exist. The other type, „malignant“ aggression, i. e., *cruelty and destructiveness*, is specific to the human species and virtually absent in most mammals; it is not phylogenetically programmed and not biologically adaptive; it has no purpose, and its satisfaction is lustful. — (1973a: *The Anatomy of Human Destructiveness*, New York (Holt, Rinehart and Winston) 1973, p. 4.)

Aggressionsarten

Wir müssen beim Menschen zwei *völlig verschiedene Arten der Aggression* unterscheiden. Die erste Art, die er mit allen Tieren gemein hat, ist ein phylogenetisch programmierter Impuls anzugreifen (oder zu fliehen), sobald lebenswichtige Interessen bedroht sind. Diese *defensive*, „gutartige“ Aggression dient dem Überleben des Individuums und der Art; sie ist biologisch angepasst und erlischt, sobald die Bedrohung nicht mehr vorhanden ist. Die andere Art, die „böartige“ Aggression, das heißt die *Destruktivität und Grausamkeit*, ist spezifisch für den Menschen und fehlt praktisch bei den meisten Säugetieren; sie ist nicht phylogenetisch programmiert und nicht biologisch angepasst; sie dient keinem Zweck, und ihre Befriedigung ist lustvoll. — (1973a: *Anatomie der menschlichen Destruktivität*, GA VII, S. 3.)